
Zasedanje oblastne skupščine v 
Mariboru. 

Druga seja. 
V zadnji številki »Slovenskega Gospodarja« smo pri

nesli poročilo o zgodovinski prvi seji mariborske oblastne 
skupščine, ki se je vršila v sredo, dne 23. februarja t. 1. 
Istega dne popoldne se je" vršila druga seja. Glavna točka 
dnevnega reda je bila volitev skupščinskih odborov. Seja 
je bila otvoijena ob pol štirih popoldne. Po prečitanju za
»pisnika se je oglasil k besedi socijalist Moderndorfer ter 
vprašal, kje je veliki župan, da ni otvoril zasedanja, kakor 
je to po "zakonu predpisano. Predsednik dr. Leskovar je 
odgovoril, da se to ne tiče skupščinskega predsedstva in 
ne more dati na to vprašanje odgovora. Dr. Ravnik se na
to oglasi k besedi ter izjavi, da naj g. Moderndorfer vpraša 
SDS, če ona kaj ve o velikem županu. Nato pa prosi g. Pe
tovar, naj se o tem ne govori. Na popoldanski seji je pri
segel na novo dospeli poslanec Franc Hodošček iz Zinkov
cev št. 12, ki je pristaš Radičeve stranke, dočim je dopol
danski seji še prisostoval SDS Hodošček Franc iz Zinkov
cev št. 59. Demokrati so na ta način izgubili 1 poslanca. 

V o l i t e v o d b o r o v . 
Skupščina je prešla nato k volitvi treh skupščinskih 

odborov. Ker se niso mogle vse stranke zediniti na skupno 
listo, sta se voMH kandidatni listi, ki sta jih vložili dve sku 
pini in sicer SLS ter SDS in radičevci. Socijalisti pa so 
glasovali s praznimi glasovnicami. Glasovanje se je vršilo 
za dva odseka z listki, dočim so se pri volitvah v tretji od
bor zedinile stranke za isto razmerje. Enako je bil izvoljen 
na dr. Ogrizekov predlog tudi četrti odbor za proučavanje 
skupščinskega poslovnika. V posamezne odbora so izvo
ljeni sledeči poslanci: 

v prvi (finančni) odbor: dr. A. Veble (SLS), Franc 
Hrastelj (SLS), dr. Goričan (NRS), Lovro Petovar (SDS); 

v drugi odbor (za uredbe in predloge): dr. Ogrizek 
(SLS), Jože Štabej (SLS), dr. Ravnik (NRS) in dr. Šebe
stjan (HSS); 

v tretji odbor (za pritožbe in prošnje): Dav. Krajnc 
(SLS), Peter Rozman (SLS), Janžekovič Alojzij (SLS) in 
Josip Neudauer (HSS). 

Na predlog dr. Ogrizeka je bil izvoljen tudi četrti od
bor za proučavanje skupščinskega poslovnika. V ta odbor 
so bili izvoljeni dr. Ogrizek, dr. Veble, Marko Krajnc in 
dr. Odič (radičevec). 

Po izvolitvi odborov je skupščina sklenila, da se se
stane v petek ob 10. uri dopoldne. 

D e l o s k u p š č i n s k i h o d s e k o v i n k l u b o v . 
V četrtek skupščina ni zasedala. Poslanci so se veči

noma razšli domov, delali so samo odseki, izvoljeni na seji 
^prejšnjega dne. Najprej so se konstituirali odbori in sicer 
sledeče: 

prvi odbor za proračun in vse finančne predmete: 
predsednik dr. Andrej Veble, tajnik Franc Hrastelj; 

drugi odbor, za uredbe in predloge: predsednik dr. 
Anton Ogrizek, tajnik Jože Štabej; 

tretji odbor, za prošnje in pritožbe: predsednik Da
Torin Krajnc, tajnik Peter Rozman; 

četrti odbor, za izdelavo skupščinskega poslovnika: 
predsednik Marko Krajnc, tajnik dr. Andrej Veble. 

Tudi politični klubi so se istega dne konstituirali. 
Klub SLS si je izvolil svoje predsedstvo že na prvi 

klubovi seji v torek. Klub SLS šteje 42 članov ter ima sle
deče predsedstvo: predsednik dr. Andrej V e b l e , pod
predsednik Marko K r a j n c , tajnik Franc H r a s t e l j in 
gospodar Tomaž O v č a r . 

Drugi najmočnejši klub so radičevci. Štejejo 11 poslan 
cev, med temi 10 iz HSS, 1 pa je samostojen kmet. Pred
sednik je dr. Ante Odič iz Čakovca, podpredsednik Franc 
Hodošček iz Zenkovcev, tajnik Rudolf Lorber iz Žalca. 

Klub SDS šteje 5 članov. Predsednik je Lovro Peto
var iz Ivanjkovcev, podpredsednik dr. Ivan Novak iz Ča
kovca, tajnik Franc Fimžgar. 

Najmanjša skupina so socijalisti. Njihov klub šteje tri 
člane. Predsednik je Viktor Grčar, nadučitelj v Mariboru. 

V finančnem odseku se je pregledal osnutek proraču
na, kakor ga je sestavilo veliko županstvo. Na podlagi tega 
osnutka, ki je seveda enostranski in navaja le izdatke, bi 
bilo vseh izdatkov preko 28 milijonov dinarjev za 1. leto. 
Odsek je sklenil staviti oblastni skupščini več nujnih pred 
logov. 

Odbor za uredbe in predloge je formuliral predlog 
uredbe za razdelitev pos^v posameznim odbornikom, ki 
bodo imeli obširen delokrog. Popoldne je sodeloval pri 
uredbi predloga za nov poslovnik. 

Vsi pos'anci SLS so za svoje okraje stavili številne 
predloge, tako, da ne le po številu, ampak tudi po delu 
prednjačijo. Treba ie le še, da Belgrad omogoči uživeti in 
izvršiti vse te predloge! 

Tretja seja. 
K tretji seji se je oblastna skupščina sestala v petek, 

dne 25. februarja. Ob pol 11. uri dopoldne je otvoril pred
sednik g. dr. Leskovar sejo, ki je trajala brez odmora do 
4. ure popoldan. Po otvoritvi je prisegel novedošli posla
nec, član kluba SLS g. dr. Boštjan Schaubach iz Slovenske 
Bistrice, ki se ni udeležil prve seje radi bolezni. Nato je 
prešla skupščina na dnevni red. 

P r e d l o g i p o s l a n c e v S L S . 
KoHko resnosti in vo ĵe za delo v korist ljudstva so 

pokazali naši novo izvoženi poslanci, je najlepše razvidno 
iz neštevilnih predlogov, katere so poslanci sestavili z ozi
rom na potrebe in zahteve svojih volilnih okrajev. V teh 
predlogih je začrtan velikopotezen program, katerega bo 
morala oblastna skupščina izvršiti. Zagotovljen bo s tem 
celi mariborski oblasti ogromen napredek na vseh po^ih. 
Povdariti moramo zlasti dejstvo, da so od nasprotnih 
strank demokrati in socijalisti stavili le nekaj malenkost
nih predlogov zgolj krajevnega značaja, dočim se radičev
ci za to sploh niso brigali. Njim je glavno, da so prišli v 
skupščino, delali bodo že drugi. Iz tega je razvidno, da se 
je edino Slovenska ljudska stranka takoj v začetku oprije
la z vsemi sFami dela ter bo to delo tudi z isto požrtvoval
nostjo nada^evala. Naše ljudstvo bo uspeh tega dela lahko 
samo videlo in potem razsodilo, da je imelo prav, ko je od
dalo z veliko večino zaupanje Slovenski ljudski stranki. 
Druge stranke se bodo pa s svojo nedelavnostjo in omalo
važevanjem skupnih koristi celega naroda obsodile same 
v smrt in prepričani smo, da bodo zastopane v skupščini 
samo še tako oVgo, dokler njena funkcijska doba ne pote
če in se izvoli nova. Pri novih volitvah jih bo ljudstvo ob
sodilo in končnove'javno zvrglo. 

Predloge je prečital tajnik g. Hrastelj in sicer samo 
v izvlečku, ker bi za dobesedno čitanje bil potreben celi 
dan. 

Za posnmezne okraja so poslanci SLS vložili sledeče važ

nejše predloge: 
Okraj Slovenjgradec. 

Ureditev cest v okraju. — Oblastna skupščina naj doseže 
vrnitev okrožnih doklad okrajnim odborom. — Država naj pre
vzame regulacijo Mislinje od okrajnega zastopa ter naj mu po
vrne dosedanje stroške. — Podpore obrti, trgovini in industriji, 
prepoved krošnjarenja, podpore kmetijstvu, graditev novih cest. 

Okraj Maribor, levi breg. 
Pospeševanje kmetijstva, živinoreje, Iravništva; zgradba okr. 

cest; regulacija rek, zavarovanje proti toči; omejitev avtomobil
nih nesreč. — Izvedba okrajnih volitev, podpora bolnicam, takse, 
pravično razdelitev davkov, vprašanje jesenskih počitnic na po
deželskih osnovnih šolah. 

Okraj Ptuj. 
Obremenitev lastnikov avtomobilov s posebnimi do lam 

za popravo cest. Regulacija Drave. Pospeševanje živinorej . Sub 
vencije lastnikom plemenskih bikov in prašičev. Vprašaj vini 
carskega reda, pospeševanje kmetijstva, vinogradništva, jnr 
stva, živinoreje, zadružne izobrazbe. 

Okraj Konjice. 
Vprašanje železnice Poljčane—Zreče, invalidsko vp ntjh 

bolnica v Konjicah, regulacija Dravinje, nabava kromp' 
setev, posipanje državnih in okrajnih cest, premiranje plei skr 
živine, pomnožitev kmetijskega šolstva (vpeljava kme! 
pouka v višjih razredih osnovnih šol). 

Okraj Marenberg. 
Zgraditev ceste Prevalje—Solčava in železniške pro . i 

valje—Kamnik. 
Okraj Ljutomer. 

Regulacija Mure, graditev novih cestnih zvez in n< no 
stovi preko Mure. Dalje pomoč živinorejcem zoper metlj; I in 
podporo Zvezi viničarjev. 

Okraj Mariior desni breg. 
Ustanovitev socialnih zavodov za brezposelne, dei te 

vetišča, zdravilišča, regulacija Drave, Mure, Pesnice, porr̂  o* 
plazov prizadetim krajem, pospeševanje hmeljarstva, zgt iitev 
cest. 

Okraj Gornji grad. 
Regulacija Savinje in postavitev novih mostov, ki jih od

nesla Savinja, ureditev poštnih razmer, otvoritev inoze iskih 
sejmov za obmejno prebivalstvo, železniška zveza s Kam; kom 
in .revizijo podeželskega stavbnega reda. 

Zahteve Prekmurja. 
Izpeljati se mora fiksiranje zakonodaje, urediti obmejni tran

zitni promet, priznanje verskih šol, ustanovitev osnovne šole i 
Murski Soboti, vzdrževanje gimnazije, prevzem komitatskih cest 
od države. Zahteva se ustanovitev okrožnega sodišča v Murski 
Soboti in zaposlitev sezonskih delavcev na Madjarskem, do
voljenje saditi tobak v Prekmurju, ustanovitev pletarske šole^ 
ustanovitev trahomskega ambulatorija, zboljšanje poštnih, tele
grafskih, telefonskih in železniških zvez ter podpora šolstvi'. 

Okraj Celje. 
Regulacija Savinje in pritokov, podržavljenje ceste C* tje— 

Zidani most—Zagreb, ustanovitev kmetijskih nadaljevalni! Sol, 
osnovanje kmetijskih tečajev in podporo za poplavljence. 

Okraj Šmarje. 
JDograditev započetih cest, predvsem Kozje—Lesično, otvori

tev nove postaje med Poljčanami in Ponikvo, podpiranje sadje
reje, dobava semenskega krompirja, pomoč od plazov priza<Telin
krajem in mnogo drugih vprašanj. 

P r v i s k l e p i s k u p š č i n e za p o v z d i g o | i i 
n o r e j e. 

Po čitanju predlogov je bil na vrsti nujen predlo;; fi
nančnega odseka radi metuljavosti goveje živine v mari
borski oblasti. Predsednik odseka dr. Veble (SLS) je v po 
ročilu omenjal, da je nad 40% goveje živine v mariborski 
oblasti obolele na metuljavosti. Finančni odsek se je po
svetoval, kako bi nudil živinorejcem najuspešnejšo pomot' 
ter je predlagal sledečo rešitev: Oblastna skupščina naj 
sklene najeti posojilo v znesku 200.000 Din za zatiranje 
metljavosti. Potom drž. veterinarne uprave naj se izvrši 
pregled vse živine. Podpora se naj razdeli tako, da se kri
je posestnikom, ki imajo tri ali več glav živine, 50 odsot
kov stroškov za zdravljenje, posestnikom in delavcem z 1 
govedom pa vse stroške. Predlog je bil soglasno spreje!. 

Poročilo odbora za predloge. 
Odbor za predloge je sklepal o razdelitvi samouprav

nih poslov. Poročilo o tem je podal pred skupščino g. dr. 
Anton Ogrizek (SLS). Kakor vrši v javnih društvih vsak 
član odbora svoje delo, tako je tudi v skupščini, kjer se 
delo razdeli na posamezne oddelke. Odbor je predlaga! 
ustanovitev sledečih oddelkov: 

1. Finančni odsek. V njegov delokrog spadajo oblastni 
proračun, razpolaganje z rednimi in izrednimi prejemki 
in dohodki v okviru oblastni skupščini odobrenega prora
čuna in morebitnih posebnih pooblastil, upravlja oblastno 
imovino, podjetja in ustanove, odobrava in odklanja pro
račne občin in okrajnih zastopov uporazumno z oblastnim 
odbornikom, ki nadzira občine in okrajne zastope in vrši 
nad občinami disciplinsko zastopstvo. 

2. Oddelek za javna dela. V njegov delokrog spadajo 
gradbeni predpisi, lokalna železniška in cestna omrežja,. 



ken»M, prometne zveze, regulacija rek, izkoriščanje pri
rodaih zakladov. 

3. Odde>k za kmetijstvo. Sem spadajo: poljedelstvo, 
živinoreja, viničarstvo, sadjarstvo, čebelarstvo, godzdarst
ro. vrtnarstvo, ribarstvo, lov, kmetijska podjetja in razne 
»stanove. 

4. Oddelek za socijalne zadeve in zdravstvo obsega 
obteetae humanitarne naprave, delavsko strokovno izob
raabo, zdravstvo v oblasti, uprava in eksploatacija zdra
vHsnih vrelcev, vzajemno zavarovanje, pobijanje oderuštva. 

5. Splošni oddelek vrši nadzorstvo nad občinami in 
okrajnimi zastopi, podpira obrt, trgovino in industrijo, 
skrbi za strokovno šolstvo, podpira zadružništvo, ustanav
lja oMastne hranilnice, skrbi za statistiko in iprosveto v 
obtasti. W f̂ J 

P r e d ^ odbora je bil po daljšem razpravljanju z veli
ko večino sprejet. 

P r e v z e m b i v š e d e ž e l n e i m o v i n e . 
Drugi oddelek je predlagal: Oblastnemu odboru se 

naroča, da naj na podlagi čl. 132 lit. 7 in 8 predhodnih od
redb zakona o oblastni in okrajni samoupravi in čl. 38 
nredbe o oblastnih in okrajnih proračunih v posest in has
novanje vso premično in nepremično imovino bivše dežele 
Štajerske, Kranjske in Koroške in županije Zala in Vaš, 
kolikor ležita na ozemlju mariborske oblasti in izposluje 
čim prejšnjo ureditev zemljeknjižnega stanja, ki odgovarja 
zgoraj omenjenemu dejanskemu in pravnemu stanju. Vse 
se naj ukrene, da se od vštevši 27. februarja 1927 pobrane 
ali zapadle in v bodoče zapadaijoče deželne in županijske 
doklade in samostojni davki smatrajo kakor za oblastno 
skupščino zbrani in se dajo oblasti na razpolago. 

Na predlog odbora za sestavo poslovnika je bil sprejet 
nov skupščinski poslovnik, ki urejuje notranje delo v obl. 
skupščini. 

I z v o l i t e v n o v i h o d s e k o v . 
V smislu novega poslovnika so se razširili tudi odse

k i ki štejejo sedaj 9 članov. Z opozicijo se je dosegel spo
razum, da ima SLS v vsakem odseku po 6 zastopnikov, 
ostale stranke pa vsaka po 1, torej skupno opozicija 3 za
stopnike. Za finančni odsek so bili zastopniki takoj izvo
ljeni, ker ta odsek zaseda za časa odgoditve skupščine. 
SLS zastopajo v finančne modseku: dr. Veble, urednik F. 
Hrastelj, Štabej, Sagaj in Marko Krajnc. 

S tem je bil izčrpan dnevni red seje. Predsednik je 
•bjavil, da se bo oblastni odbor konstituiral kasneje ter 
edgodil skupščino za nedoločen čas. Zahvalil se je vsem za 
Bode^vanje in ugotovil pri tem, da se je z opozicijo dose
jel sporazum za uspešno skupno delo. 


